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Zápis z jednání Komise historie při Aktivu ZH Středočeského kraje 

konaného dne 13. ledna 2022 v zasedací místnosti OSH Praha-východ 

 

 
Přítomni: 

Vedoucí AZH – p. Josef Páv 

Benešov – p. Josef Mlíkovský a p. Jan Kostrhoun 

Beroun – p. Jaroslav Nejedlý a p. Bohumil Vokáč 

Mělník – p. Jaroslav Havel 

Nymburk – p. Josef Bidmon a p. František Hep 

Praha-východ – p. František Pokorný 

Praha-západ – Petra Myslínová Cejpková (včetně zpracování zápisu) 

Příbram – p. František Polák 

 

Omluveni: pí. Jana Vavřinová (Kolín), p. Václav Zeman (Kutná Hora), p. Jiří Čečrdle 

(Rakovník) 

 

 

Za KSH Středočeského kraje: 

p. Oldřich Lacina – starosta KSH 

pí. Zdenka Šindelářová – vedoucí kanceláře 

 

 

Přizvaní hosté: 

pí. Dana Vilímková – náměstkyně starostky SH ČMS 

p. Václav Liška – vedoucí Ústřední odborné rady historie a muzejnictví 

p. Josef Myslín – starosta OSH Praha-západ  

 

 

 

 

1/ Zahájení – jednání bylo zahájeno ve 14.00 hod. p. Oldřichem Lacinou, starostou KSH 

Středočeského kraje, který přivítal přítomné členy Komise historie a hosty jednání – pí. Danu 

Vilímkovou, náměstkyni starostky SH ČMS, p. Václava Lišku, vedoucího Ústřední odborné 

rady historie a muzejnictví a p. Josefa Myslína, starostu OSH Praha-západ. Pan Lacina objasnil 

důvody dnešního jednání, které se bude týkat další činnosti Komise historie. Slovo je předáno 

p. Josefu Pávovi, vedoucímu Aktivu ZH.  

 

P. Páv – stručně zhodnotil dosavadní činnost Komise historie. Vyjádřil poděkování OSH 

Nymburk za realizaci památníku Františka Procházky (starosta České zemské hasičské jednoty, 

umučen v Terezíně v r. 1945) v Přibyslavi, velmi si váží této práce. Samotná činnost komise 

však stagnuje, neboť původní záměr na základě dosud sebraných materiálů vytvořit publikaci 

o zapojení hasičů do odboje za celý Středočeský kraj se ocitl v tzv. slepém bodě. Je třeba 

projednat další činnost komise a stanovit, kdo za jaké úkoly bude odpovídat. Je předáno slovo 

zástupcům jednotlivých okresů. 

 

2/ Příspěvky jednotlivých členů Komise historie 

Beroun - p. Vokáč, p. Nejedlý – všechny materiály dostupné materiály jsou shromážděny, 

byly zmapovány příběhy tří vytipovaných hasičů, kontaktováni byli jejich příbuzní, více 

materiálů již zřejmě získáno nebude. 
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Praha-východ – p. Pokorný – podal informaci o procesu shromažďování podkladů (návštěva 

archivu v Přibyslavi, kontaktování muzeí, sborů atd.). Při shromažďování podkladů bylo 

vycházeno ze seznamu Naši mrtví z roku 1946, který rovněž nebude zcela úplný, neboť ne 

všechny sbory nahlásily po válce jména svých zemřelých členů. Postupně byly jednotlivým 

jménům přiřazovány dohledané příběhy. Seznámil přítomné s pátráním v Brandýse, 

Nehvizdech a Pyšelích. Byl dohledán určitý objem materiálu, posléze bylo konzultováno 

zpracování publikace za celý Středočeský kraj, kdy cena byla předběžně vyčíslena na 600 tisíc 

Kč. Informoval také o rozhovoru s p. Myslínem, jenž navrhoval, zda by nebylo lépe začít 

zveřejňováním sérií zajímavých příběhů o hasičích v odboji /např. každý měsíc by vyšel příběh 

za jeden okres/. Tento nápad p. Pokorného zaujal.  

 

Pan Pokorný podal dále informaci o sběru materiálů na dalších okresech: 

Kolín – zde byly získány materiály od vstřícné dámy, vnučky p. Mádleho ze Zásmuk na 

Kolínsku (umučen v Terezíně).  

 

Kutná Hora – byly získány v digitální podobě materiály zpracované p. Šourkem; dále zde se 

nachází mnoho cenného materiálu, který se ale musí přepsat a doplnit.  

 

Kladno – již před covidem byla sjednána schůzka s bývalou pracovnicí útvaru, jež se 

v minulosti odbojové činnosti hasičů věnovala a tuto problematiku zpracovávala. Schůzka však 

byla z důvodu pandemie několikrát odložena a dosud nebylo možno ji realizovat. Na Kladně 

by jistě bylo též mnoho zajímavých osudů, v prvé řadě jen v např. v Lidicích. 

 

Rakovník – zde zatím shromáždění materiálů není dokončeno, ke spolupráci byl přes 

Zasloužilé hasiče osloven p. Čečrdle, vítána je i pomoc paní Jaroslavy Čečrdlové, vystudované 

historičky. 

 

Mladá Boleslav – informaci podali společně p. Pokorný s p. Bidmonem: Zde došlo k oslovení 

sborů a obecních úřadů a dalších institucí včetně Škodovky, nicméně odezva z tohoto okresu je 

slabá; p. Pokorný informoval o materiálech získaných od p. Dvořáčka, kde však jsou pouze 

jména, ale chybí příběh.  

 

P. Pokorný doplnil, že by bylo dobré najít nějakou cestu, jak získané materiály dát do digitální 

podoby, aby se s nimi dalo dále pracovat.  

 

Praha-západ – Petra Myslínová Cejpková – informovala o materiálech získaných na svém 

okrese (několik příběhů bylo zpracováno přímo ze sborů, významná část byla získána 

z okresního archivu), bylo by nyní vhodné hledat způsob, kterak by postupně byly materiály 

využity, neboť projekt velké publikace se nyní nezdá být reálný (není zpracovatel).  

 

Slovo předáno p. Myslínovi, hostovi jednání: Seznamuje přítomné s představou, že by bylo 

vhodné začít menšími cíli, např. sérií článků v tisku (Alarm Revue, Hasičské noviny), 

představením zajímavých příběhů na webových stránkách či Facebooku, neupínat se k zatím 

nereálnému cíli (velké publikaci za celý Středočeský kraj), neboť komerční zpracování odborné 

studie by představovalo výrazné finanční náklady, je samozřejmě předpoklad, že pisatele 

později objevíme ve vlastních řadách, avšak doporučuje, aby byla již veřejnost formou dílčích 

výstupů seznamována s dosud odvedenou prací právě formou příběhů z jednotlivých okresů. 

Také nastínil, že elektronické zpracování příběhů a využití moderních technologií může 

přitáhnout k zájmu o historii mladší generaci.  
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Nymburk – p. Bidmon a p. Hep – nastínili původní myšlenku, která vznikla poté, co byla 

vydána publikace o hasičích v odboji na okrese Nymburk, aby podobné zmapování proběhlo 

na všech okresech a získané materiály byly uloženy v archivu v Přibyslavi. Informovali také o 

své žádosti, aby bylo mapování odboje zařazeno do programu celostátního Sjezdu v loňském 

roce, což se nestalo. Komunikaci s představiteli SH ČMS nevnímají jako úspěšnou. V současné 

době probíhá sběr materiálů v dalších krajích prostřednictvím členů sekce sběratelů, které 

oslovil p. Bidmon.  

 

Mělník – p. Havel – informoval o kontaktování všech sborů i městských a obecních úřadů, 

navštívil archiv, na shromažďování materiálů za okres pracuje sám, necítí o problematiku velký 

zájem, ale uvědomuje si, že jde již o velký časový odstup od konce 2. světové války.  

 

Benešov – p. Mlíkovský a p. Kostrhun – podali informaci o shromažďování materiálů na 

svém okrese, významná část badatelské práce se týká komunikace s Památníkem Terezín, 

Ministerstvem obrany či archivem Přibyslav. Pan Kostrhun kontaktoval i rodinné příslušníky 

padlých hasičů, ke každé z obětí vytvořil kartu se základními informacemi a fotografiemi. 

Zdroje informací jsou také čerpány ze Spolku pro pietní místa (evidence pomníčků). Přiklání 

se spíš k myšlence vydávání samostatných příběhů.  

 

Příbram – p. Polák – pochvalně informoval o výborné spolupráci s Hornickým muzeem 

v Příbrami, kde tamější pan ředitel je velmi nápomocen ve zpracování hasičských osobností 

v odboji na Příbramsku.  

 

2a) Diskuze k výše uvedenému: 

P. Lacina v následné diskuzi nastínil, že je třeba brát také úvahu i jiné povinnosti starostů 

okresů, neboť ne všude je čas na mapování hasičů v odboji. Paní Vilímková projevila souhlas 

a vyjádřila podporu myšlence, aby byly vydávány zatím jednotlivé příběhy, např. v Hasičských 

novinách.  

 

Podporu vyjádřil také host jednání, p. Liška z ÚORHiM, jenž se přiklání k realizaci menšího 

projektu, neboť mnoho materiálu bylo shromážděno a zatím není žádný výstup, jak již bylo 

zmíněno. Namísto obšírné odborné studie doporučuje jako výstup např. knihu o 150 stranách 

s vybranými příběhy či kapitolami za celý kraj. Podporuje také myšlenku postupného 

zveřejňování příběhů v médiích atd. Tyto dílčí a více realistické cíle, které budou viditelné, 

mohou pak spíše inspirovat další okresy a kraje nežli samotný sběr materiálu, jenž stále není 

pro veřejnost viditelný, byť byla odvedena obrovská spousta práce.  

 

Během diskuze proběhlo několik návrhů, jak dále postupovat. S koncepcí dalšího plánu práce 

pro Komisi historie, jenž by přinesl několikrát zmíněné výstupy pro veřejnost, finálně přichází 

p. Liška z ÚORHiM. Proti jeho návrhům (viz níže) není námitek, tudíž vyslovené závěry 

s uvedenými termíny jsou považovány za závazné pro další činnost pracovní skupiny:  

 

2b) Stanovené úkoly: 

I/ Každý okres zašle do 30. června 2022 jeden či dva zajímavé příběhy na téma hasiči v odboji 

na email pracovnice kanceláře KSH: petra.cejpkova@seznam.cz. Je vyslovena prosba na 

starosty okresních sdružení, aby tyto příběhy převedli do elektronické podoby (ideálně program 

Word), taktéž případná fotografická dokumentace bude zaslána elektronicky. 

 

mailto:petra.cejpkova@seznam.cz


4 
 

II/Každý okres zašle do 30. října 2022 na výše uvedený email pracovnice kanceláře KSH 

tabulku s přehledem hasičů, kteří se zapojili do odboje (jméno, příjmení, datum narození, úmrtí, 

bydliště, působiště). Je třeba zdůraznit, že pokud některá data k osobnostem není možno doložit 

(např. místo či datum skonu), je naprosto postačující, aby byly zaslány ty informace, které jsou 

známy a které jsou doloženy.  

 

III/ K termínu 1. září 2022 zpracuje p. Myslín vzorový příběh hasiče v odboji pro webové 

stránky. 

 

IV/ Ústřední odborná rada historie a muzejnictví bude seznámena s tabulkou dodaných 

informací o hasičích v odboji za každý okres ve Středočeském kraji. Další kroky budou 

následně podnikány na úrovni ústředí.  

 

 

3) Různé  

P. Liška informuje o navázání spolupráce s časopisem ABC, kdy v dubnu bude číslo věnováno 

hře Plamen (v letošním roce je 50. výročí jejího založení); předjednaný záměr dále spočívá ve 

vydání mapy zajímavých hasičských muzeí napříč republikou, kdy každých 14 dnů bude 

v medailónu představeno jedno muzeum. V současné době se chystají přípravy Litoměřických 

slavností. Podzimní Mezinárodní dny v Přibyslavi budou zaměřeny na parní stříkačky, kdy 

bude představena také stříkačka, která hasila Národní divadlo. Je vítán zajímavý příběh 

k jakékoliv parní stříkačce. Představena byla také publikace Filatelie pro Mladé hasiče, vítá 

náměty a podněty o komkoliv, kdo se dané oblasti věnuje.  

 

P. Myslín podal informaci o plánovaném semináři hasičských historiků a kronikářů na zámku 

Řitka v neděli 16. ledna 2022 a pozval všechny přítomné.  

 

P. Páv zmínil, že v sekci historie, která pracuje pod Aktivem ZH Středočeského kraje, jsou 

nyní dva členové, kteří jsou současně i členy ÚORHiM – Petra Myslínová Cejpková a František 

Polák. Navrhuje Petru Myslínovou Cejpkovou jako vedoucí Komise historie (resp. pracovní 

skupiny historie). Proti tomuto návrhu není námitek.  

Příští jednání bylo dohodnuto na druhou polovinu září roku 2022.  

 

4/ Závěr jednání – jednání bylo ukončeno p. Lacinou a p. Pávem v 16.25 hod.  

 

 

 

Oldřich Lacina, v. r. 

Starosta KSH Středočeského kraje 

 

 

Josef Páv, v. r. 

Vedoucí Aktivu ZH Středočeského kraje 

 

 

 

 

 

Vyhotovení zápisu: Petra Myslínová Cejpková  


